

SRS 2023 CONFERENCE Call for Submissions

17th ANNUAL SOCIETY FOR RICOEUR STUDIES CONFERENCE

FRIDAY – SUNDAY, OCTOBER 13 – 15, 2023

**Venue: Institute for Christian Studies
Toronto, Ontario
Canada**

**Keynotes:
Stephanie Arel (Fordham University)
Scott Davidson (West Virginia University)**

Theme: *Ricoeur in Practice*

**CALL FOR PAPERS
SUBMISSION DEADLINE: APRIL 1, 2023**

The Society for Ricoeur Studies is pleased to announce its annual conference, which will be hosted by the Institute for Christian Studies in Toronto, Ontario (<https://www.icscanada.edu>). ICS is an affiliated member institution of the Toronto School of Theology (<https://www.tst.edu>).

We welcome submissions that address the conference theme of “Ricoeur in Practice” and any aspect of the work of Paul Ricoeur.

CONFERENCE THEME:

Ricoeur in Practice

In “On Interpretation” (1983), Ricoeur writes that he belongs to a philosophical tradition that “stands in the line of a *reflexive* philosophy; it remains within the sphere of Husserlian *phenomenology*; it strives to be a *hermeneutical* variation of this phenomenology.” In *Oneself as Another*, he asserts that this philosophy will not be a “first philosophy” but a “second philosophy” that gives priority to “practical philosophy,” understood in its broadest sense. This “second philosophy” is constituted through a reflexive act of phenomenological *interpretation* on the human person striving to be oneself in and through an analogical unity of various human capacities (speaking, acting, narrating, imputing moral and ethical responsibility) and suffering. Human being manifests itself in and through *practical engagement* with the world in its various aspects, including embodied existence, other persons, and institutions. In this way, Ricoeur’s later hermeneutical philosophy circles back to the focus of his early existential phenomenology of the human person as the fragile reciprocity of freedom and nature, or the voluntary and the involuntary. Ricoeur consistently ties his hermeneutical reflections on understanding, explanation, imagination, and language (discourse, texts, metaphor, narrative, translation, etc.) to application and practical wisdom (*phronesis*). Simply put, for Ricoeur human existence is in the first place a practice. We come to understand lived existence through encountering concrete situations.

This means that the scope of Ricoeur's hermeneutics is wide. We invite proposals that explore all dimensions of this theme of hermeneutics as tied to practical philosophy in which understanding is realized in and through real world application to concrete situations and practices. The goal of hermeneutics is one of seeking to understand, which includes:

- the concerns of others
- the role of narratives in fashioning and relating values and experience
- the role of translation between individuals; between actors in a field; across fields
- what is required in communicating with and listening to others
- how to negotiate across values
- how to recognize and address what is not being considered or what has not been considered in the past
- the importance of dialogue
- the importance of recognition
- how to question assumptions
- how to facilitate dialogue that can lead to constructive action
- how to enhance human activity, including meaningful work, in order to increase human capability and the opportunity to flourish

We invite proposals that explore Ricoeur's hermeneutics in relation to specific applied areas of practice in real life, such as: architecture, intersectionality, anti-oppression, education, economics, environmental concerns, digital technology, digital humanities, law, feminist philosophy, literature and literary theory, music, art, narrative medicine, nursing, medical humanities, biomedical ethics, translation, politics, trauma studies, peacebuilding, social media, etc. For more ideas, see the Hermeneutics in Real Life Project Website (<https://www.hinrl.org>) and resources page (<https://www.hinrl.org/resources>).

We also invite topics on any aspect of the work of Paul Ricoeur. Potential topics include (but are not limited to) justice, responsibility, politics, religion, biblical hermeneutics, theology, interreligious dialogue, imagination, metaphor, and aesthetics. We welcome submissions that address the influence of Ricoeur's thought inside and outside of philosophy, in all those disciplines where his work has application. We particularly welcome proposals that relate Ricoeur's thought to current issues and themes, such as the healthcare crisis, ecological challenges or the challenges of democracy.

SUBMISSION GUIDELINES:

We welcome submissions in the following formats. Papers and panels can be submitted in English, French, German, Portuguese, Italian, or Spanish, by email to Michael Johnson (johnsonm@cord.edu):

-Individual papers. Please submit an abstract of approximately 300-500 words without any author-identifying information. In your email, please include the paper's title, the author's name, institutional affiliation, mailing address, and email address.

-Panel proposals. Please submit a brief description (300-500 words) of the panel topic, the

names of the panel members, and, as a separate document, the abstracts for each presentation (300-500 words). Please include the panel's title along with the panel members' names, institutional affiliations, mailing addresses, and email addresses.

-Book panels on recent monographs or edited volumes focusing on Ricoeur's thought. Proposals should follow the instructions for regular panel proposals.

-Book discussions of primary texts by Ricoeur. Proposals must identify a moderator, the text selection, and a sketch of guiding questions or talking points for participants.

NEW SCHOLAR AND GRADUATE STUDENT ROUNDTABLE SUBMISSIONS:

New scholars and graduate students are encouraged to send in an abstract (300-500 words) for a panel around the theme of the conference, or any other theme related to the work of Paul Ricoeur. We intend to ask scholars visiting the conference to act as respondents to the papers. Please send the abstracts to Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu).

This year the Society for Ricoeur Studies plans to offer partial financial support for travel for graduate students attending the conference in person. We also will seek to arrange a limited block of reduced rate student housing. After proposals are reviewed, we will ask for graduate students needing travel support funds to apply for them.

FEES:

Participation in the conference requires membership in the Society for Ricoeur Studies and payment of the conference fee (for both in-person or online participation). Members must be in good standing (i.e. current on their membership fees) to present at the Society's conference (whether in-person or online). Membership dues are valid from September 1 to August 31. Members who paid membership dues at last year's conference will remain in good standing until August 31, 2023. If your membership dues are not currently up-to-date, you can pay them through PayPal on the Society's website (<http://www.ricoeursociety.org/membership/>) N.B. you do not need to have a PayPal account to pay via PayPal. Conference fees can be paid using the same method.

ONLINE PARTICIPATION:

This year's conference will be in person, but we will also make room for a number of proposals for online participation in the conference. The schedule will include a few fully online sessions. In addition, we anticipate having one or two rooms with technology enabling some hybrid panel sessions. If you are submitting your proposal for consideration in one of the online sessions, please indicate this in your submission.

SUBMISSION DEADLINE: April 1, 2023

SEND REGULAR PAPER AND PANEL SUBMISSIONS TO: Michael Johnson (johnsonm@cord.edu). Abstracts and panel proposals accepted for conference presentations will be published on the Society's website prior to the conference. If you prefer not to have your submission published there, please inform Michael in your submission email.

SEND NEW SCHOLAR AND GRADUATE STUDENT ROUNDTABLE SUBMISSIONS TO: Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu).

Abstracts and panel proposals accepted for conference presentations will be published on the Society's website prior to the conference. If you prefer not to have your submission published there, please inform Hector in your submission email.

Abstracts and panel proposals will be blind reviewed by a committee. Notification of acceptance will be given via email by **May 1, 2023**.

CONFERENCE VENUE:

Institute for Christian Studies
59 St. George Street
Toronto, Ontario
M5S 2E6 Canada
<https://www.icscanada.edu>

Follow for Up-to-Date Information

Twitter: <https://twitter.com/RicoeurSociety>

[@RicoeurSociety](https://twitter.com/RicoeurSociety)

[@vendra_cristina](https://twitter.com/vendra_cristina)

[@frances01837975](https://twitter.com/frances01837975)

Facebook: <https://www.facebook.com/RicoeurSociety>

APPEL À CONTRIBUTIONS

17^{ème} CONFÉRENCE ANNUELLE DE LA SOCIÉTÉ POUR LES ÉTUDES DE RICOEUR :

DU VENDREDI 13 AU DIMANCHE 15 OCTOBRE 2023

**Lieu : Institute of Christian Studies
Institut d'Études Chrétiennes
Toronto, Ontario
Canada**

**Conférences inaugurales :
Stephanie Arel (Fordham University)
Scott Davidson (University of West Virginia)**

Thème : Ricoeur et la philosophie pratique

APPEL À CONTRIBUTIONS

DATE LIMITE DE SOUMISSION : 1 AVRIL 2023

La Society for Ricoeur Studies est heureuse d'annoncer sa conférence annuelle, qui sera organisée par l'Institute for Christian Studies à Toronto, Ontario (<https://www.icscanada.edu>). ICS est une institution membre affiliée de la Toronto School of Theology (<https://www.tst.edu>).

Nous accueillons les soumissions qui abordent le thème de la conférence « Ricoeur en pratique » et tout aspect du travail de Paul Ricoeur.

THÈME DE LA CONFÉRENCE :

Ricoeur et la philosophie pratique

Dans « De l'interprétation » (1983), Ricoeur écrit qu'il appartient à une tradition philosophique qui « est dans la ligne d'une philosophie réflexive : elle demeure dans la mouvance de la phénoménologie husserlienne ; elle veut être une variante herméneutique de cette phénoménologie. » Dans *Soi-même comme un autre*, il affirme que cette philosophie ne sera pas une « philosophie première » mais une « philosophie seconde » qui privilégie la « philosophie pratique », entendue dans son sens le plus large. Cette « deuxième philosophie » se constitue à travers un acte réflexif d'interprétation phénoménologique sur la personne humaine s'efforçant d'être soi-même dans et par une unité analogique des diverses capacités humaines (parler, agir, raconter, imputer une responsabilité morale et éthique) et de la souffrance. L'être humain se manifeste dans et par un engagement pratique avec le monde dans ses divers aspects, y compris l'existence incarnée, les autres personnes et les institutions. De cette manière, la philosophie herméneutique ultérieure de Ricoeur revient au centre de sa phénoménologie existentielle primitive de la personne humaine en tant que fragile réciprocité de la liberté et de la nature, ou du volontaire et de l'involontaire. Ricoeur lie constamment ses

réflexions herméneutiques sur la compréhension, l'explication, l'imagination et le langage (discours, textes, métaphore, récit, traduction, etc.) à l'application et à la sagesse pratique (*phronesis*). En termes simples, pour Ricœur, l'existence humaine est d'abord une pratique. Nous arrivons à comprendre l'existence vécue en rencontrant des situations concrètes.

Cela signifie que le champ de l'herméneutique de Ricœur est vaste. Nous invitons des propositions qui explorent toutes les dimensions de l'herméneutique en lien avec la philosophie pratique dans laquelle la compréhension est atteinte dans et par l'analyse du monde des situations et des pratiques concrètes. Le but de l'herméneutique est de chercher à comprendre, ce qui inclut :

- les soucis des autres,
- le rôle des récits dans la formation et la mise en relation des valeurs et de l'expérience,
- le rôle de la traduction entre les individus ; entre acteurs d'un domaine ; à travers les champs,
- ce qui est nécessaire pour communiquer et écouter les autres,
- comment négocier à travers les valeurs,
- comment reconnaître et aborder ce qui n'est pas pris en compte ou ce qui n'a pas été pris en compte dans le passé,
- l'importance du dialogue,
- l'importance de la reconnaissance,
- comment remettre en question les hypothèses,
- comment faciliter le dialogue qui peut mener à une action constructive,
- comment améliorer l'activité humaine, y compris le travail significatif, afin d'accroître les capacités humaines et la possibilité de s'épanouir

Nous invitons les propositions qui explorent l'herméneutique de Ricoeur en relation avec des domaines spécifiques de pratique appliquée dans la vie réelle, tels que : l'architecture, l'intersectionnalité, l'anti-oppression, l'éducation, l'économie, les préoccupations environnementales, la technologie numérique, les humanités numériques, le droit, la philosophie féministe, la littérature et théorie littéraire, musique, art, médecine narrative, soins infirmiers, sciences humaines médicales, éthique biomédicale, traduction, politique, études sur les traumatismes, consolidation de la paix, médias sociaux, etc. Pour plus d'idées, consultez le site du projet *Herméneutique dans la vie réelle* (<https://www.hinrl.org>) et la page des ressources (<https://www.hinrl.org/resources>).

Nous invitons également des sujets sur n'importe quel aspect de l'œuvre de Paul Ricœur. Les sujets potentiels incluent (mais ne sont pas limités à) la justice, la responsabilité, la politique, la religion, l'herméneutique biblique, la théologie, le dialogue interreligieux, l'imagination, la métaphore et l'esthétique. Nous acceptons les soumissions de propositions qui traitent de l'influence de la pensée de Ricœur à l'intérieur et à l'extérieur de la philosophie, dans toutes les disciplines où son travail a une application. Nous retiendrons particulièrement les propositions qui relient la pensée de Ricœur à des enjeux et thématiques d'actualité, comme la crise sanitaire, les défis écologiques ou les défis de la démocratie.

DIRECTIVES DE SOUMISSION DE PROPOSITIONS :

Nous accueillons les soumissions de propositions dans les formats suivants. Les articles et les panels peuvent être soumis en anglais, français, allemand, portugais, italien ou espagnol, par e-mail à Michael Johnson (johnsonm@cord.edu) :

Conférences

Veillez soumettre un résumé d'environ 300-500 mots ne révélant aucune information sur votre identité. Dans l'objet de votre courrier électronique, inscrivez le titre de votre conférence, votre nom, votre affiliation institutionnelle, votre adresse électronique et vos coordonnées.

Panels

Nous sollicitons des propositions de panels sur des thèmes, des livres et des auteurs liés à Ricoeur. Les propositions doivent inclure une brève description du sujet (300-500 mots), les noms des membres du panel et, sur un document séparé, les résumés de chaque intervention (300-500 mots). Dans l'objet de votre courrier électronique, veuillez inclure le titre du panel et les noms des membres, leurs affiliations institutionnelles, leurs adresses électroniques et leurs coordonnées.

- Panels sur les monographies ou livres édités sur la philosophie de Ricoeur. Les propositions doivent suivre les instructions pour les panels réguliers.
- Panels de discussion sur les livres de Ricoeur

Les propositions doivent identifier une modératrice ou un modérateur, la sélection du texte et des questions ou des points de discussion pour les participants, qui seront téléchargés pour consultation et lecture avant le congrès.

TABLES RONDES JEUNES CHERCHEUSES/CHERCHEURS :

Nous invitons les jeunes chercheuses/chercheurs à soumettre un résumé (300-500 mots) pour un thème lié aux travaux de Paul Ricoeur. Nous demanderons aux chercheuses et chercheurs inscrits au congrès d'agir à titre de répondants lors de ces interventions. Veuillez faire parvenir vos résumés à Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu) au plus tard le **1^{er} avril 2023**.

Cette année, la Society for Ricoeur Studies prévoit d'offrir un soutien financier partiel pour les déplacements des étudiants diplômés qui assisteront en personne à la conférence. Nous envisagerons également à organiser un bloc limité de logements étudiants à tarif réduit. Une fois les propositions examinées, nous demanderons aux étudiants diplômés ayant besoin de fonds d'aide au voyage d'en réaliser la demande.

FRAIS DE CONFÉRENCE :

Les membres de la SRS doivent à la fois s'assurer que leur cotisation soit à jour, que leurs frais d'inscription soient intégralement réglés, afin d'être considérés comme éligibles à soumettre une proposition et à participer au congrès. La cotisation annuelle est valide du 1^{er} septembre 2023 au 31 août 2024. Les membres ayant déjà payé leurs cotisations lors du dernier congrès conservent leurs statuts jusqu'au 31 août 2023. Il est impératif de payer la cotisation annuelle via PayPal sur le site de la SRS (<http://ricoeursociety.org/>). N.B. un compte PayPal n'est pas nécessaire pour réaliser la transaction.

PARTICIPATION EN LIGNE :

La conférence de cette année se déroulera en présentiel. Toutefois, nous intégrerons un certain nombre de propositions pour participer en ligne à la conférence. Le programme comprendra quelques sessions entièrement en ligne. De plus, nous prévoyons d'avoir une ou deux salles équipées d'une technologie permettant des sessions de panel hybrides. Si vous soumettez votre proposition pour examen dans l'une des sessions en ligne, veuillez l'indiquer dans votre soumission de proposition.

DATE LIMITE DES PROPOSITIONS : 1^{er} avril 2023.

Cette année la conférence se déroulera en présentiel. Néanmoins, nous souhaiterions convier un nombre limité d'interventions dans des séances en ligne. Si vous souhaitez envoyer votre proposition de communication dans le cadre des séances en ligne de la conférence, nous vous prions de bien préciser ce point dans votre formulaire.

ENVOYER LES PROPOSITIONS À : Michael Johnson (johnsonm@cord.edu). Les résumés des propositions acceptés seront publiés sur le site de la SRS avant le congrès. Si vous préférez que votre résumé ne soit pas publié, merci de bien vouloir en informer Michael Johnson lors de votre soumission de propositions.

ENVOYER LES PROPOSITIONS POUR DES TABLES RONDES JEUNES CHERCHEUSES/CHERCHEURS Á : Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu). Les résumés des propositions acceptés seront publiés sur le site de la SRS avant le congrès. Si vous préférez que votre résumé n'y soit pas publié, merci de bien vouloir en informer Héctor Acero Ferrer lors de votre soumission de propositions.

Les résumés et propositions de panels seront évalués de façon anonyme par un comité. Les avis d'acceptation seront transmis par courrier électronique avant le **1^{er} mai 2023**.

LIEU DE LA CONFÉRENCE :

Institute for Christian Studies
59, St. George Street
Toronto, Ontario
M5S 2E6 Canada
<https://www.icscanada.edu>